

Referat for 4. møde i Lokal Trepert Vidå-Kruså

Afholdt: Torsdag den 19. juni kl. 15:00-17.00

Erik Uldall Hansen (Aabenraa Kommune)
Philip Tietje (Aabenraa Kommune)
Inge Gillesbjerg (Naturstyrelsen)
Helene H. Appel (Haderslev Kommune)
Anders Sørensen (Sønderjysk Familielandbrug)
Nanna Sophie Werdelin (FLI-sekretariat)

Søren Jensen (DN)
Bo Jessen (Tønder Kommune)
Lars-Erik Skydsbjerg (Tønder Kommune)
Tine Fricke (Aabenraa Kommune)
Bo Bejer (Spiras)

Dagsorden:

1. 15.00-15.05

Velkomst v. Erik Uldall Hansen

2. 15:05-15:30

Bordet rundt – siden sidst fra alle

Bo Jessen, Tønder Kommune: Er i god proces. Afholder lodsejermøder i august med udgangspunkt i kommunens forslag og har afholdt lokal, lokal trepartsmøde.

Erik Uldall Hansen, Aabenraa Kommune: Der er afholdt første møde i Kystvandrådet for Aabenraa Fjord, samt afholdt lodsejermøder hvor der sammenlagt deltog 250-300 lodsejere. Der kom ca. 50 tilbagemeldinger på sammenlagt ca. 600 ha. Opstart af lokal, lokal trepart.

Helene H. Appel, Haderslev Kommune: Der er afholdt informationsmøder med god spørgelyst og input.

Bo Bejer, Spiras: Opfordrer til at holde gang i processen, når først man er startet på projekterne. Det er vigtigt med en tæt dialog med lodsejerne hele vejen igennem projektet, også når der er stilstand i projekterne.

Inge Gillesbjerg, Naturstyrelsen: Der er travlt. Får snart endnu en medarbejder.

3. 15:30-16:15

Gruppearbejde om lodsejerinddragelse og indtegning af skitseprojekter

Kommunikation har høj prioritet og bør foregå alle steder, såsom facebookgrupper, hjemmeside, pressemeddelelser mv.

Der ønskes en kommunikationsplan eller nogle retningslinjer for kommunikationen udadtil i forbindelse med arbejdet.

Der blev snakket om muligheden for at lave kommunikationsmateriale i form af mindre videoer til de sociale medier – den gode historie, hvor en lokal

lodsejer fortæller om fx et lavbundsprojekt. Undersøg om der findes nogle videoer / materialer i forvejen som kan bruges (SEGES?).

Tønder Kommune ønsker fortsat at informere lodsejere før indtegning i MARS. Det blev nævnt at de 8-10 store projekter, 400-600 ha, kunne være lodsejermøder med 4 forskellige geografiske placeringer, men man skal også have fat i de mindre (10-15 ha) projekter.

God idé at tage fat i de projekter, hvor der er meldt noget ind fra lodsejere, og som ligger godt ift. større projekt – brug som begrundelse for at tage fat i disse projekter og de lodsejere der måtte ligge omkring.

Kort snak om hvordan man kommer ud til folk/lodsejere. Landbruget har mails og tlf. numre på medlemmer. Kommunerne benytter e-boks. Kan man lave links/skriv i autosignatur? Presse: måske artikler i LandboSyd, Maskinbladet, Landbrugsavisen.

4. 16:15-16:40

Nyt fra sekretariatet v. Nanna Werdelin Ravn

Orienteret om principvedtagelse, biodiversitet, mulighed for indtegning af sammenhængende natur og skovrejsning, samt verificering af omlægningsplan hos SGAV.

Se slides for detaljer.

Der blev orienteret om interessetilkendegivelsesrunde for helhedsprojekter til forbedring af vandmiljøet (til opkøb af arealer, som ikke kan opkøbes med eksisterende tilskudsordninger. Fx til etablering af sammenhæng mellem andre projekter). Ansøgningsfrist er den 15. august 2025.

Det blev oplyst, at de krav der er til rensningsanlæg trækkes fra kvælstofreduktionskravene.

Med opdateringen af MARS den 28. august 2025, kommer der en ny kategori der hedder NATURPOTENTIALER. Med denne kategori bliver det muligt at indtegne områder med mulighed for sammenhængende natur, da dens værdi er 0 kg N/ha og den kan benyttes over projektområder. Det understreges at der for 2025 ikke er fastlagte målkrav for planlægning af Natur og Skovrejsning – indtil videre sker det indenfor nuværende rammer, dvs. Natura2000, §3 og fredninger. Der var ønske om at dette præciseres, så det er klart hvad der menes med det. Der afventes fortsat den nye biodiversitetslov, samt definitioner af beskyttet natur/strengt beskyttet natur.

SGAV skal verificere omlægningsplanen inden godkendelse i kommunalbestyrelser. Her kigges der på målopfyldelse for kvælstof og lavbund og yderligere kigges der på status for skovrejsning og natur.

Ny tidsplan grundet SGAVs verificering fremlagt og godkendt. Der bookes et ekstra møde ind den 27. oktober, 14-17, til godkendelse af omlægningsplan.

Spørgsmål til faktaark vedr. arealomlægning, som er udsendt med den samlede pakke: Nævner, at klimaafgift træder i kraft, hvis man alligevel ikke ønsker at være med i en forundersøgelse/skitseprojekt. Det ønskes præciseret, hvad det betyder. Hvad hvis projektet ikke kan gennemføres af økonomiske årsager?

5. 16.40-16.50

Emner til og fra Taskforce v. Erik Uldall Hansen

Erik orienterede vedr. barrierer:

At menighedsrådene ikke har incitament til at indgå i projekt, da de mister forpagtningsindtægt, og salgsindtægt tilfalder provstiet.

Der er opfordret til, at barrierer samles i samlet liste inkl. opfølgning på barrierer, der er løst.

Manglende mulighed for minivådområder inden for strandbeskyttelseslinjen (300 m) er indmeldt.

Helene: Flaskehals i f.t. gennemførelse af projekter. Der opleves mange forsinkelser.

Inge: Forslag til nyt emne: Miljøvurdering kan forsinke projektet væsentligt, herunder gennemførelse af jordfordelingen, hvis al myndighedsbehandling skal være gennemført før jordfordeling. Opfordrer til, at MV kan vente. Hvis det mod forventning viser sig, at projektet ikke kan gennemføres, må jorden genafhændes.

Philip: Der bør gøres opmærksom på, at statens ejendomsselskab Freja kan have jorde, som evt. kan indgå i jordfordeling, fx i Haderslev Kommune.

6. 16.50-17:00

Eventuelt

Intet.